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1. A részvételem egyik célja, hogy a kíváncsiságomat csillapítsam az ügyben, hogy mennyire 

előítéletesek az emberek, a városok, az országok vezetése a hajléktalanokkal szemben, jelen 

esetben Pozsonyban, de bármelyik más európai városban, országban is megfigyelném ezt. A 

másik érdekes kérdés, hogy mit tesz a szociális szakma a hátrányos helyzetű emberek 

érdekében, reintegráció keretében, az elfogadás, az empátia fokozására. 

Részvételem fő célja az volt, hogy betekinthessek egy másik ország városának hajléktalanellátó 

intézményeinek mindennapjaiba. Kíváncsi voltam miben tér el, miben hasonlatos a nálunk 

jellemzőkkel. Érdekelt, hogy mi lesz a személyes benyomásom, s az is, amit majd hallani fogok 

az emberek és a kormány/vezetés hajléktalanokhoz való hozzáállásáról.  

 

2. A tanulmányút során meglátogattunk egy kis nappali melegedőt (Stopa), ahol egy nagyon 

jó szakmai program keretében a foglalkoztatás, a lakhatás és a társadalomba való 

visszailleszkedés lépéseit próbálják megvalósítani hajléktalanok körében. Ezen kívül magát a 

várost sikerült feltérképezni, megfigyelni a hajléktalanokat, a koldulókat a város utcáin. Részt 

vettünk továbbá, egy nagyon jó művészeti fesztiválon, ahol mindenféle hátrányos helyzetű 



 

csoport fellépett (hajléktalan, értelmi fogyatékos, …). Nagyon érdekes és többször megható, 

elérzékenyítő előadást láthattunk. 

Részt vettem egy, számomra nagyon izgalmas művészeti fesztiválon, ahol nem csak 

hajléktalanságban érintett alkotók, művészek vettek részt, de a társadalom többsége által 

kissé kirekesztett csoportok is – pl.: szenvedélybetegek, mozgásukban korlátozottak. Izgalmas, 

megrendítő, felkavaró előadásokat nézhettem meg. Emellett a város megtekintése alkalmával   

megfigyeltem a hajléktalanokat, a koldulókat az utcákon, köztereken.   

 

3. Ennek az útnak az egyik legfontosabb üzenete számomra az elfogadás. Olyan hatalmas 

empátiát, szeretetet, önzetlenséget, odaadást láttam a szociális segítők részéről, ami 

példaértékű. Ez az, amit szerintem Magyarországon tanulni kell és itt nem csak a 

hajléktalanokról van szó, hanem értelmi fogyatékosokról, állami gondozottakról, 

mozgáskorlátozottakról, vak emberekről is. 

Számomra a tanulmányút legnagyobb ajándéka az volt, hogy lehet máshogy, a nálunk jellemző 

hozzáállásnál jóval nyitottabban, elfogadóbban fordulni a hátrányos helyzetűnek mondott 

emberek, csoportok felé. Mélyen megrendített, hogy a fesztivál keretén belül is, de az ott 

dolgozó szociális munkások részéről is milyen természetességgel, szeretettel, elfogadással 

kezelték egymás, vagy a pártfogoltjaik hiányosságait, s fordították azokat láthatóan 

erőforrássá, értékké.  

 

 

 



 

4. A napi történéseket, élményeket leginkább egymással beszéltük át. Volt, amikor 2-3-an, de 

volt, amikor az egész csoport elmondhatta benyomásait, érzéseit. Egy kicsit hiányoltam, hogy 

nem volt egy ismerkedős alkalom, ahol a különböző országok és szervezetek beszélgethettek 

volna egymással. 

Spanyol kollégákkal beszélgettünk hosszabban, s így volt módom a nálunk működő 

hajléktalanellátó rendszerről, a saját szervezetünkről, a Menhely Alapítványról, s sajnos a 

jelenleg fennálló, a hajléktalanokat érintő szabálysértési rendelkezésekről is tájékoztatást 

adnom.  

 

5. Szívesen megnéztem volna az utcai szolgálat működését, jó lett volna meghallgatni a 

terepen dolgozó szociális munkásokat arról, hogyan viszonyulnak a pozsonyi polgárok a 

közterületi hajléktalansághoz. Lehet, ha időben jelezzük a programkoordinátornak ezt az 

igényt, megvalósulhatott volna. 

Szívesen találkoztam volna utcai szociális munkás kollégákkal, érdekelt volna a meglátásuk, 

munkamódszereik, hogy viszonyulnak a köztereken élő hajléktalanokhoz a város lakosai.  

Örömmel néztem volna meg hajléktalanok részére fenntartott egészségügyi centrumokat is.  

 

6. A klienseim mentorálása során nagyobb figyelmet fordítok egyéni képességeik, készségeik 

felkutatására, kibontakoztatására.  A szociális ügyintézéseken túl is törekszem kapcsolatot 

tartani, és munkámban több időt beiktatni a személyes beszélgetések számára. 

A nyitottság és az elfogadás, amit érzékeltem mély hatást gyakorolt rám. Úgy érzem, sokat 

nyitott rajtam is, ami valóban, s őszintén mondom érzékelhetően megjelenik a munkám során. 

Eddig is türelmes voltam, de elfogadásban még tudtam tágulni az ügyfelek, a lakosság felé is.  



 

 

7. Megcélozok minél több fórumot, legyen az szakmai, baráti, települési közösség, ahol 

elmondhatom, mennyire felszín az, amit a hajléktalanságból látnak. Megismertetek minél 

többet azokból a projektekből, melyek a „falakon belül” zajlanak, és nem szolgálnak kifelé 

látványos tömeghatásokkal, azonban egy-egy hajléktalan ember sorsának gyökeres 

megváltozását eredményezik. 

Szívesen beszélek ismeretségi körömben, laikusoknak a hajléktalanok helyzetéről, s egyre 

fontosabbnak érzem az érzékenyítést, az információadást, a „felvilágosítást”. S ezt azért is 

írom ide, mert a Pozsonyban tapasztaltak engem hozzásegítenek ehhez.  

 

8.  Több lehetőséget teremthetünk az egyes intézményeink, projektjeink megismerésére. 

Nyitottabbá válhatunk más munkamódszerek felé. 

 



 

9. Szerencsés volna alkalmat teremteni a hajléktalan emberekkel való beszélgetésekre. 

Elmondásuk alapján érzékelni, hogyan hogy élik, ill. milyennek ítélik meg reintegrációjukat, a 

bevonás nehézségeit, az elakadásokat, sikereket, a szociális szakember munkáját, és nem 

utolsó sorban környezetük hozzáállását. 

Fontos lenne, hogy egy-egy út előtt legyen egy olyan összeülés, amikor a várható program 

átbeszélésre kerül a résztvevőkkel, ahol a napi látogatások, teendők felvázolásra kerülnek és 

esetleg ötletek, vélemények hangoznak el. 

Szívesen találkoznék a résztvevő kollégákkal, érintettekkel az utazás előtt egy megbeszélésre, 

ahol esetleg elmondhatnánk mi az, ami igazán érdekel minket, s mi az, amivel mi magunk 

hozzájárulhatunk a találkozókhoz.  

 


